

مستوى القلق الاجتماعي لدى الطلبة المتميزين وضحاياهم من المراهقين في منطقة كفر

قاسم

إعداد

وسيم عبد القوي عيسى

إشراف

الأستاذ الدكتور سامي ملحم

الملخص

هدفت هذه الدراسة التعرف إلى مستوى القلق الاجتماعي لدى الطلبة المتميزين وضحاياهم من المراهقين في منطقة كفر قاسم، وقد أجريت هذه الدراسة خلال العام 2016/2017م. تكونت عينة الدراسة من (251) طالباً وطالبة، منهم (171) طالباً وطالبة من الطلبة المتميزين، و(80) طالباً وطالبة من الطلبة ضحايا التنمر. ولتحقيق أهداف الدراسة تم تطوير مقياسي القلق الاجتماعي للتنمر، ومقياس القلق الاجتماعي لضحايا التنمر، وتم التحقق من دلالات صدقهما وثباتهما.

أظهرت النتائج وجود مستوى منخفض من القلق الاجتماعي لدى الطلبة المتميزين، ووجود مستوى متوسط من القلق الاجتماعي لدى الطلبة ضحايا التنمر، وأظهرت النتائج عدم وجود فروق دالة إحصائية في مستوى القلق الاجتماعي تعزى لمتغيري الجنس، وعدم وجود فروق دالة إحصائية في مستوى القلق الاجتماعي تعزى لمتغيري الصف المدرسي.

وقد وضعت توصيات ومقترحات، ومنها إجراء دراسة تبحث في التعرف إلى مستوى القلق الاجتماعي لدى الطلبة المتمدرسين وضحاياهم من المراهقين في بيئات أخرى في المجتمع الفلسطيني، وعلى شرائح مختلفة من الطلبة، ومقارنة نتائجها بنتائج هذه الدراسة.

**LEVEL OF SOCIAL ANXIETY AMONG STUDENTS OF BULLYING
AND THEIR TEENAGERS VICTIMS IN THE AREA OF KAFR**

KASSEM

Prepared by

Waseem Abd Alqawi Issa

Supervised by

Prof. Sami M. Milhem

Abstract

This study aimed to identify the level of social anxiety among students of bullying and their teenager victims in the area of Kafr kassem, this study was conducted during the 2016/2017 academic year. The study sample consisted of 251 students, including (171) of which were bullies students, and (80) students were the student victims of bullying. To achieve the objectives of the study were used the development of social anxiety bullied scale were development, and Social anxiety to the victims of bullying scale, Validity and reliability for both scales were obtained.

The results showed a low level of social anxiety among bullies students, and the presence of a Moderate level of social anxiety among Victims of bullying, There

were no significant differences due to gender in the level of social anxiety, There were no significant differences due to class level in the level of social anxiety.

Several recommendations and suggestions were provided; including the need for future research investigating the level of social anxiety among students of bullies and their victims of teenagers among other populations in the Palestinian society and using other Adolescents samples and to comparing their results with the ones reported in the current study.